
 مستضعفين را    فراموش نكنيم
از رويكردهاي كلان انقلاب اسلامی، حمايت دولت و نظام از مستضعفان 
و محرومان بوده و رهبر كبير انقلاب و بنيان گذار جمهوري اسلامي در 
تمامي عمر گرانمايه خود همواره بر رسيدگي به وضعيت مستضعفان 
و محرومان جامعه و رفع مشكلات آنان تأكيد داشتند و احقاق حقوق 
اين طبقه و برقراري عدالت اجتماعي از دغدغه هاي هميشگي آن امام 

بزرگوار بود. 
امام بارها تأكي��د فرمودند: »گمان نمي كنم عبادت��ي بالاتر از خدمت 
به محرومين وجود داشته باشد. « همچنين امام راحل)ره( همواره از 
پابرهنه ها و زاغه نشينان به عنوان »ولي نعمت« ياد مي كردند و خواهان 
خدمتگزاري بيشتر به آنها بودند. ايشان در سخناني نغز و زيبا در اين باره 
فرمودند: »به مستضعفان و مستمندان و زاغه نشينان كه ولي نعمت ما 

هستند خدمت كنيد. «
رهبر معظم انقلاب اس��لامی حضرت امام خامنه اي نيز درباره نگاه 
امام و انقلاب به اين مقوله مي فرمايند: »امام طرفدار جدی حمايت 
از محرومان و مستضعفان بود؛ امام نابرابري اقتصادي را با شدّت و 
حدّت رد مي كرد؛ اشرافي گري را با تلخي رد مي كرد؛ به معنای واقعي 
كلمه امام طرفدار عدالت اجتماعي بود؛ طرفداري از مس��تضعفان 
ش��ايد يكي از پرتكرارترين مطالبي اس��ت كه امام بزرگ��وار ما در 
بيانات ش��ان گفتند؛ اين يكي از خطوط روشن امام است؛ اين يكي 
از اصول قطعي امام است، همه بايد تلاش كنند كه فقر را ريشه كن 
كنند؛ همه تلاش كنند كه محرومان را از محروميت بيرون بياورند 
و تا آنجايي كه در توان كش��ور اس��ت، به محرومان كمك كنند. از 
آن طرف به مسئولان كشور هشدار مي داد درباره  خوي كاخ نشيني 
- اين نكته اي كه در قرآن هم آمده است: وَ سَكنتُم في مسكنِ الَّذينَ 
ظَلمَوا - و همه را از خوي كاخ نشيني بر حذر مي داشت، تأكيد مكرّر 
مي كرد بر اينكه به وفاداري طبقات ضعيف اعتماد كنيد؛ اين را امام 
مكرّر مي گفت كه اين كوخ نشينانند، اين فقرايند، اين محرومان اند 
كه اين صحنه ها را با وجود محروميت ه��ا پركرده اند، اعتراض هم 
نمي كنند، در ميدان هاي خطر هم حاضر مي شوند؛ ]امّا[ آن كساني 
كه برخورداري هاي بيشتري داشتند، در موارد مختلف اگر مشكلي 
پيش مي آمد، اتفاقاً آنها بيشتر ابراز نارضايي مي كردند. اين وفاداري 
طبقات متوس��ط مردم و طبقات محروم مردم، از نظر امام يك امر 
برجس��ته بود و اين را تأكيد مي كرد. بر مصرف درس��ت بيت المال 
تأكيد مي كرد، بر پرهيز كردن از اس��راف تأكي��د مي كرد. اين هم 
يكي از خطوط اساسي است. مسئله عدالت اجتماعي، طرفداري از 
محرومان و دوري از خوي اشرافي گري و خوي تجمل گرايي و عمل 

در اين جهت. «
هرچند سياس��ت هاي كلان انقلاب اس��لامی در جهت ولي نعمت 
دانستن محرومان و توجه به مستضعفان بود، ولي در دهه دوم عمر 
انقلاب با روي كار آمدن دولت سازندگي، اين موضوع عملًا به حاشيه 
رفت و جاي خود را به تجمل گرايي و رفاه طلبي براي اشراف و مترفين 
داد. حاكميت اين نگاه كه براي توس��عه حتي مي توان لايه هايي از 
جامعه را زير غلتك توسعه له كرد يا تغيير عنوان »مستضعف« به 

آسيب پذير از رهاوردهاي اين دوره است. 
مع الأس��ف با روي كار آم��دن دول��ت يازدهم، ش��اهد موج دوم 
بي توجهي ب��ه محروم��ان و مس��تضعفان بودي��م. باآنك��ه آقاي 
روحاني در س��ال 1392 بخش عم��ده اي از س��بد رأي خود را از 
مناطق حاشيه نشين و روستايي به دس��ت آورد، عملًا اين قشر در 
برنامه ريزي هاي كلان و اجرايي دول��ت در معرض بي توجهي قرار 
گرفتند. به نظر مي رسد خاستگاه اين نوع بي توجهي به محرومين 
و مستضعفان را بايد در حاكميت »اشرافيت دولتي« و شكل گيري 
»دولت اشراف« جست وجو كرد. شكل گيري آفتي به نام »اشرافيت 
دولتي« و »دولت اشراف« كه شايد يكي از بزرگ ترين آسيب هاي 
جامعه امروز ما را رقم زده است، نش��انه هايي دارد كه از جمله آن 
»جدا ش��دن مس��ئولان از عامه مردم«، »پيگيري خواس��ته هاي 
طبقه خاص و ممتاز«، »بي توجهي به اقشار محروم و مستضعف«، 
»افتادن در ورطه مسابقه كس��ب ثروت« و نهايتاً »سبك زندگي 
تجملي، اشرافي و به دوراز مردم مس��تضعف« برخي از علائم اين 
بيماري است. عجيب نيس��ت كه در سال هاي اخير بيشتر مديران 
مناطق شمال تهران و بعضاً ويلانش��يني در اطراف تهران را براي 
سكونت گزيده اند، هم زمان با مسئوليت دولتي، از ثروت اندوزي در 
كسب وكارهاي شخصي دست نكشيده اند و فرصت هاي ويژه اي)!( 
براي آقازاده های خود فراه��م آورده اند. نمي ت��وان از مديري كه 
باوج��ود كهولت س��ن هم وغم خ��ود را معطوف به كس��ب وكار و 
شركت هاي خانوادگي واردات، برج س��ازي و... كرده است، انتظار 
توجه به معيشت جامعه داشت و نبايد توقع داشت كه مديري كه 
كالا و خودروي لوكس خارجي را مصرف مي كند، دغدغه بيكاري 

كارگر و مهندس جوان ايراني را داشته باشد. 
زماني كه فرهنگ و الگوي اشرافيت در نظام مديريتي كشور حاكم 
شود، اولاً مسابقه زراندوزي ميان دس��ت اندركاران به راه مي افتد، 
ثانياً فرهن��گ تكنوكراتيك ليبرال كه فس��اد را لازمه پيش��رفت 
مي داند غلبه پيدا مي كند، مسئولان نس��بت به اقشار مستضعف 
و محروم جامعه بي تفاوت مي ش��وند و نهايتاً طبق��ه اي از مديران 
اش��رافي مس��لك در مصدر امر قرار مي گيرند كه تنها منافع قشر 
خاصي از سرمايه س��الاران و مرفهين بي درد را پيگيري مي كنند. 
نمونه تام و تمام چنين س��اختاري را در كش��ورهاي غربي داراي 
نظام س��رمايه داري مي توان ديد كه حاكميت يك درصد اشراف، 

99درصد مابقي را به واكنش وامي دارد. 
علي اي حال شرايط كنوني كشور و نوس��انات پي در پي بازار كه به 
تورم ش��ديد در بهاي كالاهاي اساس��ي و كوچك تر شدن بيش از 
پيش سفره مردم انجاميده، به محرومان و مستضعفان بيش از ساير 
مردم آسيب وارد مي كند. با افزايش مكرر و بي ضابطه اقلام غذايي، 
معيشت كم برخوردارتر ها روز به روز تنگ تر شده و امنيت غذايي آنان 
بيشتر تهديد مي شود. در اين شرايط شايد طبقه مرفه و متوسط به 
بالا با بهره گيري از پس انداز خود بتوانند، كاهش رفاه خود را تا حدي 
جبران كنند، اما طبقه ضعيف عملا در زير بار فشار سوءمديريت  ها 
و سوءتدبيرها له مي شوند. در چنين شرايطي وظيفه دولتمردان و 
عموم جامعه اس��ت كه حال مستضعفان را بيش��تر دريابند. اكنون 
نيازمند سياست هاي ويژه اي براي تأمين نيازهاي اساسي محرومان 
و طبقات متوسط به پايين هستيم. نبايد از ترس برچسب بازگشت به 
عقب و كوپنيسم، اجازه دهيم گراني  هاي افسارگسيخته بخش هايي 

از جامعه را دچار سوءتغذيه نمايد. 

محمدجواد اخوان

فرمانده كل سپاه پشت پرده عمليات رواني امريكا را افشا كرد

امريكا جرئت و قدرت حمله به ايران را ندارد

سردار سرلشكر پاسدار حسين سلامي، فرمانده 
كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي روز گذشته و 
براي نخستين بار پس از انتصاب در اين سمت، به 
خانه ملت رفت تا در حضور نمايندگان مجلس، 
عمليات رواني دش�من را كه اين روزها به مدد 
رسانه هاي پرتعداد آنها عليه جمهوري اسلامي 
ايران پمپاژ مي ش�ود و برخي پادوهاي داخلي، 
دانسته يا نادانسته در آن مي دمند، خنثي كند و با 
تأكيد بگويد آنچه از اقدام نظامي امريكا در منطقه 
ياد مي شود، تنها يك بلوف است و تحركات آنها 
صرفاً يك جابه جايي نوبه اي است نه چيز ديگر. 
در اين نشست كه س��ردار پاكپور، فرمانده نيروي 
زميني؛ سردار حاجي زاده، فرمانده نيروي هوافضا 
و سردار تنگس��يري، فرمانده نيروي دريايي سپاه، 
سردار س��لامي را همراهي مي كردند، فرمانده كل 
سپاه با ارائه تحليلي جامع از تحولات منطقه تأكيد 
كرده است كه از امريكا نبايد ترسيد، او توان جنگ 
ندارد و آرايش نظامي اين كشور جنگي نيست، بلكه 
در قالب يك جابه جايي نوبه اي قابل ارزيابي است. از 
اين رو مي كوشد اين جابه جايي را با عمليات رواني 

گسترده براي اهداف سياسي همراه كند. 
سردار سلامي پيش از اين و در جلسه توديع و معارفه 

معاون بازرسي سپاه در 18 ارديبهشت با بيان اينكه 
در اوج تقابل با استكبار قرار داريم و »دشمنان ديگر 
توان و ظرفيتي براي فعال كردن ندارند «، گفته بود: 
سپاه دژ مستحكم دفاع از اسلام و ايران اسلامي بوده 
و بسيار مسلط، ماهر، مستحكم، قوي و بدون هراس 

از دشمن ايستاده و در ميدان است. 
فرمانده كل س��پاه دي��روز به خانه مل��ت رفت تا 
پش��ت پرده  جنجال هاي تبليغاتي چند روز اخير 
رس��انه هاي خارجي و برخي رس��انه هاي داخلي 
در خصوص اعزام ناو هواپيمابر به خليج فارس را 
براي نمايندگان ملت افشا كند. سردار سلامي به 
مجلس رفت تا نمايندگان مل��ت را از اين تحليل 
غلط و انحرافي كه وقوع جنگ را پيش بيني كرده 
بود، آگاه سازد كه اساساً چنين تحليلي نه درست 
است و نه امريكا توان رويارويي نظامي با جمهوري 
اس��لامي ايران را دارد. اما بر اي��ن تحليل غلط در 
خارج و داخل پافش��اري مي ش��ود تا جمهوري 

اسلامي را به پاي ميز مذاكره بكشاند. 
طي هفته هاي اخير، امريكايی ها جنجال تبليعاتي 
فراواني را پيرامون اعزام ناو هواپيمابر آبراهام لينكلن 
و بمب افكن ه��اي بي 52 ب��ه خليج ف��ارس به راه 
انداخته اند كه در اين بين برخي رسانه هاي داخلي 

هم در همراهي با رس��انه هاي خارجي به دنبال آن 
هستند تا اين تحركات نظامي امريكا را آرايش جنگ 
دولت دونالد ترامپ براي حمله به ايران تلقي كنند. 

جلسه فرمانده كل سپاه با نمايندگان مجلس گرچه 
غيرعلني بود، ام��ا از لابه لای رواي��ت نمايندگان از 
محتواي جلسه مي توان فهميد كه سردار سلامي تأكيد 
كرده است: تمام تحركات جنبه رواني دارد و امريكا نه 

مي تواند و نه مي خواهد جنگ جديدي را آغاز كند. 
سرلشكر س��لامي در اين جلس��ه حضور ناوگان 
امريكا در خليج فارس را امر عادي طي س��اليان 
گذشته تلقي و اعلام كرده سپاه و ساير نيروهاي 
مس��لح از اش��راف بالاي اطلاعاتي بر نيروهاي 
امريكايي در منطقه برخوردار هستند و هرگونه 
تحرك و اقدام نيروهاي امريكايي از ديد نيروهاي 
مسلح جمهوري اسلامي مخفي نيست. علاوه بر 
اين فرمانده سپاه اعلام كرده آسيب پذيری بالاي 
ناوهاي هواپيمابر امريكا مانع از آن مي ش��ود كه 
امريكايی ها چنين ريس��كي انجام دهند و اقدام 

نظامي عليه ايران انجام دهند. 
دروغ پ��ردازی و بزرگ نماي��ی از ي��ك تح��رك 
ع��ادي جابه جايي ن��او امريكاي��ي در منطقه تا 
آنجا برجس��ته ش��د كه صداي ايلان گلدنبرگ 

مسئول سابق پرونده ايران در وزارت دفاع امريكا 
)پنتاگ��ون( را هم درآورد و او در رش��ته توئيتي 
نوشت:  رسانه ها از بزرگنمايي ادعاي جنگ دست 

نيست.  بردارند،  خبري 
   روايت نمايندگان از تحليل سردار سلامي

پس از جلس��ه يك س��اعته فرمانده كل سپاه با 
نمايندگان مجل��س، بهروز نعمتي، س��خنگوي 
هيئت رئيسه مجلس در جمع خبرنگاران حاضر 
شد و گفت: در اين جلسه سردار سلامي تحليلي 
از ش��رايط منطقه ارائه كرد و رئيس كميس��يون 
امنيت ملي مجلس به همراه پنج نماينده به قيد 
قرعه سخنراني كردند. وي افزود: فرمانده كل سپاه 
در اين جلسه تحليلي از منطقه و جنگ رواني كه 
امريكايی ها به راه انداختند بيان كرد، در اين جلسه 
بيان شد كه » رفت و آمدهاي امريكايی ها موضوع 

جديدي نيست و هميشه بوده است. «
محمد عل��ي پورمخت��ار، نماين��ده م��ردم بهار 
و كبودرآهن��گ در مجلس نيز درب��اره محتواي 
سخنان فرمانده كل س��پاه به فارس گفت: اعزام 
ناو امريكايي به منطقه تنها يك جنگ رواني است 
و امريكا با توجه به ت��وان نيروهاي دفاعي ايران و 
ضعف آسيب پذيري ناوهاي هواپيمابرش جرئت 

و قدرت جنگ عليه ايران را ندارد. 
پورمختار همچنين افزود                                                                                                                                                                                                                   : فرمانده س��پاه در اين 
نشس��ت عنوان كرد كه افزايش و تقويت ارتباط 
سپاه با مجلس و نمايندگان و استفاده از ظرفيت  
قانون گذاري مجلس در دستوركار وي قرار دارد. 
وي اظهار داشت: سردار سلامي تأكيد كرد                                                                                                                         ، اعزام 
ناو هواپيمابر از سوي امريكا به آب هاي منطقه يك 
جنگ رواني بيش نيست و امريكا با اين كار خود 
در صدد اس��ت تا مردم و برخي از مس��ئولان را از 
وقوع جنگ بترساند. پورمختار خاطرنشان كرد: 
فرمانده س��پاه گفت كه جنگ امريكا عليه ايران 
امكانپذير نيس��ت زيرا امريكا قدرت و جرئت آغاز 
جنگ عليه ايران را ندارد؛ چراكه از يك سو قدرت 
نيروي دفاعي ايران و از سوي ديگر آسيب پذيري 
ناوهاي هواپيمابر مانع از اين امر مي شود و امريكا 

چنين ريسكي را نمي پذيرد. 
   امريكا خ�ود را ب�ه وادي جنگ ب�ا ايران 

نمي اندازد
اظهار نظر علي مطه��ري، نايب رئيس مجلس در 
گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت نيز مي تواند در 
نوع خود جالب توجه باشد. او كه به نظر مي رسد با 
استفاده از تحليل و داده های اطلاعاتي فرمانده كل 
سپاه سخن گفته، تصريح كرده است: امريكا خود 
را به وادي جنگ با ايران نمي اندازد زيرا اسرائيل 

در تيررس ما است. 

ژه
وی

 دغدغههايآخونديبراياصلاحطلبان 
عباس آخوندي، وزير سابق مس��كن در همايش نقد عملكرد 
دولت دوازدهم كه به همت انجمن اسلامي دانشجويان دانشگاه 
صنعتي شريف برگزار شده، سخنراني كرده و گفته كه »برجام 
كار بزرگي بود و اميد ايجاد كرد، ولي ضعف دولت بعد از برجام 
شروع شد. دولت فاقد يك نظريه براي حل مسائل مختلف اعم 
از شكاف اجتماعي، مسائل فرهنگي، مسائل اقتصادي، مسائل 
سياسي و سياس��ت خارجي بود. به گونه اي كه مي توان گفت 
دولت نسبت به همس��ايگان و بازيگران بزرگ دنيا نقطه نظر 
روشني نداشت، چون بعد از برجام بايد سرمايه خارجي توافقات 
بين المللي و انواع فعاليت هاي تجاري انجام مي شد، اما اين اتفاق 
نيفتاد. « او در مورد وضعيت اصلاح طلبان هم با اشاره به اينكه 
آنها دو استراتژي در برابر دولت دوازدهم داشتند، اظهار كرد: يك 
استراتژي شرط بندي روي اسب برنده بود و يكي ديگر اينكه 
مواضع خود را بيان كنند. كاري كه اصلاح طلبان انجام دادند 
اين بود كه روي اسب برنده شرط كردند به همين دليل امروز 
امكان پاسخگويي ندارند. اصلاح طلبان فهميده بودند كه دولت 
بعد از برجام هيچ نظريه اي ندارد، ولي باز هم از دولت دوازدهم 
حمايت كردند، معتقدم اگر اصلاح طلبان از كانديداي ديگري 
حمايت مي كردند كه رأی هم نم��ي آورد وضعيت آنها بهتر از 

وضع موجود بود. «
آخوندي با بيان اينكه اصلاح طلبان به دليل شرط بندي روي 

اسب برنده هويت خود را از دس��ت داده اند، گفته كه: »آينده 
اصلاح طلبي اين اس��ت كه بايد به سمت بازس��ازي سرمايه 
اجتماعي خود بروند و به جاي اينكه روي قدرت شرط ببندند، 

روي اصالت شرط ببندند. «
آخوندي به گونه اي دولت را نقد مي كند كه گويي خود نقشي در 
اين زمينه نداشته است. در حالي كه او پنج سال وزير مسكن و راه 
و شهرسازي بود و انتقادات بسيار به حوزه عملكرد او وارد بود. از 
سويي امروز هم گويا بيشتر دغدغه وضعيت اصلاح طلبان را دارد 
تا حل مشكلات مردم و براي برون رفت اصلاح طلبان از وضعيتي 
كه دچار آن هس��تند، راه حل ارائه مي كن��د. اصلاح طلبان در 
وضعيتي كه نارضايتي از دولت روحاني افزايش يافته، پي نجات 

خود از پذيرش اين مسئوليت هستند. 


  برجام،مشكلاتاقتصاديرانسبتاًحل
كرد!

محمد صدر، ديپلمات پيش��ين در مصاحبه با روزنامه ايران، 
ارگان دولت از اهميت و فايده برجام مي گويد: »براي پي بردن به 
اهميت برجام، بايد شرايط قبل از برجام را بررسي كنيم. پيش از 
برجام، تحريم هاي بين المللي به صورت كامل همه اقتصاد و همه 
موقعيت و ظرفيت جهاني ايران را هدف گرفته بود و آن روند، 
مي رفت تا مشكلات بسيار جدي را بر سر ايران آوار كند. نكته 
مهم در آن شرايط اين واقعيت بود كه تحريم ها، جنبه بين المللي 

داشت، يعني با استفاده از قطعنامه هاي سازمان ملل بر ايران 
تحميل شده بود و به همين دليل مطابق منشور ملل متحد، همه 
كشورها از آن تبعيت مي كردند. اما تحريم هاي فعلي امريكا، 
بين المللي نيست و تنها امريكا است كه با نقض قوانين بين المللي 
سياست هاي خود را بر كشورهاي ديگر تحميل مي كند. به همين 
دليل هم بود كه پس از دستيابي به توافق برجام، غيراز حل نسبي 
مشكلات اقتصادي، ما به يك موقعيت بين المللي بسيار عالي هم 
دست پيدا كرديم، موقعيتي كه باعث پيشرفت چشمگير روابط 
ايران با اكثر كشورها به ويژه كشورهاي اروپايي شد. مطابق اين، 
مي توان گفت رياست جمهوري ترامپ، بدشانسي برجام بود«.  
صدر و روزنامه ايران در حالي اينگونه همچنان به بزك و مدح 
برجام مشغول هستند كه حسن روحاني شرايط كنوني تحريم ها 
را تلويحاً بدتر از دوران جنگ دانس��ته و شنبه شب در ديدار با 
فعالان سياس��ي گفته كه »امروز نمي توان گفت كه شرايط از 
دوران جنگ تحميلي بهتر يا بدتر اس��ت اما ما در زمان جنگ 
مشكل بانك، فروش نفت و واردات و صادرات نداشتيم و تنها 

تحريم ما، تحريم خريد سلاح بود.«
از س��ويي ادعاي حل نسبي مش��كلات اقتصادي با برجام هم 
ادعاي گزافي است. دلار از 3 هزارتومان به 15 هزارتومان رسيده 
و قيمت خانه و ماشين روزانه بالا مي رود. كالاهاي اساسي و مواد 
خوراكي هم اوضاع نامناسبي دارد. اين چيزي است كه مردم در 

خريد روزمره خود حس مي كنند. 

رئيس قوه قضاييه: 
 پرونده های قضايي

   با تصميمات اجرايي ارتباط دارد
و  علم�ي  ح�وزه  صاحبنظ�ران  از  قضائي�ه  ق�وه  رئي�س 
دانش�گاهي خواس�ت ك�ه ب�راي متناسب س�ازی قال�ب و 
محت�واي قض�اي اس�لامي وارد عم�ل ش�وند و در گام دوم 
انقلاب جهت تحق�ق اين ام�ر به دس�تگاه قضايي كم�ك كنند. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي قوه قضائيه، آيت الله س��يد ابراهيم 
رئيسي عصر شنبه در ديدار حقوقدانان و استادان دانشگاه با بيان اينكه 
ابزار كار دستگاه قضايي علم و دانش است، بر لزوم ارتباط مستمر قوه 
قضائيه با حوزه، دانشگاه و مجموعه هاي علمي و پژوهشي تأكيد كرد 
و گفت: امروز در دوران حكومت فقه، بسياري از سؤالات در حوزه افتا 
و قضا توسط فقها و انديش��مندان پاسخ داده مي شود. ما معتقديم كه 
با ابتنا به اجتهاد و تفقه، هيچ بن بستي در مسائل و مشكلات پيش  رو 
وجود ندارد و هيچ سؤالی بي پاسخ نمي ماند. آيت الله رئيسي، رسالت 
حوزه و دانشگاه را در تبيين موضوعات بسيار مهم ارزيابي كرد و ادامه 
داد: در طول ۴۰ سال گذشته دس��تگاه قضايي سير تطور رو به كمال 
داشته و الحق و الانصاف همه كس��اني كه در طول چهار دهه گذشته 
در قوه قضائيه جمهوري اسلامي مسئوليت داشته اند در حد بضاعت 
خود تلاش كرده اند كه در مسير قضاي اس��لامي و گره گشايي از كار 
مردم حركت كنند اما امروز در يك بازنگاه به تجربيات گذش��ته بايد 
ديد كه تش��كيلات قضايي چگونه مي تواند با س��يرت قضاي اسلامي 

سازگارتر شود. 
رئيس قوه قضائيه در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به افزايش 
ورودي پرونده ها به دس��تگاه قضايي گفت: اگر نگاه همه دس��تگاه ها 
پيشگيري محور و اقدامات ش��ان در جهت كاهش ناهنجاري ها باشد 
خود به خود آمار ورودي پرونده ها به دستگاه قضايي كاهش مي يابد. 
در نوس��انات اقتصادي اخير ميليون ها پرونده تش��كيل ش��د. وقتي 
ثبات اقتصادي باش��د طبعاً آمار پرونده ها ب��ه مراتب كاهش مي يابد. 
بنابراين بخش زيادي از اين مسائل به تصميمات دستگاه هاي اجرايي 

بازمي گردد. 
رئيس قوه قضائيه همچنين با تأكيد بر ع��زم قوه قضائيه براي احياي 
جايگاه داوري و ميانجيگري كه ريشه هاي عميقي در آموزه هاي ملي 
و ديني مردم دارد، به موضوع امنيت اقتصادي پرداخت و اظهار كرد: 
امنيت اقتصادي و امنيت كس��ب و كار نيازمند پش��توانه هاي قانوني 
است و از طرفي بايد در حوزه اجرا منابع و اعتبارات به جاي دلالي به 
سمت توليد سوق يابد تا شاهد كاهش تورم و رونق توليد باشيم. در اين 
صورت نظارت ها و قضاوت هاي دس��تگاه قضايي نتيجه بخش خواهد 
بود و ما همچون گذش��ته تمام وظايف قانوني خ��ود را در اين زمينه 

انجام مي دهيم. 

  راه نفوذ دشمنان به كشور
با FATF باز مي شود

ك�ه  اس�ت  معتق�د  مجل�س  ولاي�ي  فراكس�يون  عض�و 
اي�ران  مل�ت  ب�راي  س�ودي  هي�چ   FATF كنوانس�يون 
ن�دارد بلك�ه راه نف�وذ دش�منان را ب�ه كش�ور ب�از مي كن�د. 
سيد ناصر موس��وي لارگاني در گفت و گو با خبرگزاري خانه ملت، در 
پاسخ به سؤالی مبني بر اينكه احتمال تصويب لوايح سي اف تي و پالرمو 
با توجه به فشارها و تهديدات امريكا و عدم پايبندي اروپا به تعهداتش 
از سوي مجمع وجود دارد، اش��اره كرد و گفت: اروپا و امريكا نسبت به 
تعهدات خود در برجام هماهنگ عمل مي كنند و ناگفته نماند كه اروپا 
هيچ وقت مناس��بات تجاري خود با امريكا را به خاطر ايران خدشه دار 
نمي كند. عضو فراكسيون ولايي مجلس تصريح كرد: اخيراً همه مشاهده 
كردند كه ترامپ سپاه پاسداران انقلاب اسلامي را در ليست تروريست ها 
قرار داده است؛ س��پاهي كه تمام فكر و ذكرش دفاع از مظلومان است 
و دقيقاً هدف اصلي اين لوايح هم محدود كردن سپاه پاسداران و توان 
موشكي و دفاعي كشورمان است، در ضمن با تصويب اين لوايح راه نفوذ 

دشمنان به كشور باز مي شود. 
اين نماين��ده مردم در مجلس ده��م اظهار كرد: از مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام انتظ��ار مي رود ك��ه مخالفت خود را ب��ا تصويب لوايح 
سي اف تي و پالرمو نش��ان دهد و در واقع اين لوايح را مورد تأييد خود 
قرار ندهد چرا كه اهداف اصلي اين كنوانسيون ها محدود كردن قدرت 

منطقه اي ايران است. 

در جلسه علني ديروز مجلس صورت گرفت
 تصويب كليات لايحه

 اعطاي تابعيت به فرزندان زنان ايراني
نماين�دگان مجل�س ش�وراي اس�لامي ب�ا كلي�ات لايح�ه 
اص�لاح قان�ون تعيي�ن تكلي�ف تابعي�ت فرزن�دان حاص�ل از 
ازدواج زن�ان ايران�ي ب�ا م�ردان خارج�ي موافق�ت كردن�د. 
به گ��زارش ايرنا، نمايندگان در جلس��ه علني ديروز مجلس ش��وراي 
اس��لامي با 188 رأی مواف��ق، 2۰ رأی مخالف و س��ه رأی ممتنع از 
226 نماينده حاضر در اين جلسه با كليات لايحه اصلاح قانون تعيين 
تكليف تابعيت فرزندان حاصل از ازدواج زنان ايراني با مردان خارجي 

موافقت كردند. 
 محمود رحيمي جهان آب��ادی، نماينده م��ردم تربت جام در موافقت 
با اين لايحه گفت: در س��ال 1313 قانون انتقال تابعيت از طريق پدر 
تصويب شده است، زماني كه زن را به عنوان يك كالا و وسيله در نظر 
مي گرفتند، امروز كه زن به عزت و كرامت رسيده و تحصيلات و جايگاه 
والايي در كشور دارد، بر اس��اس كدام منطق اعطاي تابعيت يا انتقال 
خون از مادر ب��ه فرزند را رد و زن را از اين ح��ق محروم مي كنيد. وي 
افزود: ما براي احياي حق زنان ايراني تلاش مي كنيم، زناني كه عشق 
آنان به وطن و كشور هميشگي است، فرزندان داراي مادر ايراني حق 

دارند كه تابعيت ايران را داشته باشند. 
فرهاد تجري، نماينده مردم قصرش��يرين در مجل��س در مخالفت با 
كليات اين لايحه گفت: ما قانون اعطاي تابعي��ت را داريم، اين قانون 
باز كردن دريچه كشور براي كساني اس��ت كه ممكن است به لحاظ 
امنيتي براي كشور مش��كل ايجاد كنند. وي افزود: ما در زمينه كار و 
اشتغال و معيشت جوانان مشكل داريم، در اين شرايط به دنبال اعطاي 
تابعيت به كساني هستيم كه ممكن اس��ت در اين زمينه براي كشور 

ايجاد مشكل كنند. 
عبدالرضا مصري، نماينده مردم كرمانش��اه در موافقت با كليات اين 
لايحه اظهار داشت: ما گرفتار ماده 976 قانون مدني شده ايم، قانون 
مدني تابعيت ذاتي را صرف��اً از پدر نقل مي كن��د، در صورتي كه اين 
قانون مغاير آيه شريفه قرآن است كه مي فرمايد ما شما را از زن و مرد 
آفريديم. وي افزود: ما تاكنون تابعيت را به حضور مرد تلقي كرديم در 
صورتي كه تولد يك نوزاد به دس��ت يك زن و مرد است، بايد در اين 

مورد تجديد نظر كنيم. 
مصطفي كواكبيان، نماين��ده مردم تهران ه��م در مخالفت با كليات 
اين لايحه گف��ت: مخالفت من با اين لايحه مش��روط اس��ت، به اين 
مفهوم كه در جهت ارتقاي منزلت زن ايراني و همچنين حفظ حقوق 
فرزندان آ نها بايد برنامه ريزی دقيق داشته باشيم. وي افزود: اگر بدون 
برنامه ريزی و حس��اب و كتاب عمل كنيم مشكلاتي خواهيم داشت، 
بعضي در تشريح اين موضوع، مبحث شرعي بودن ازدواج زنان را مطرح 

مي كنند در صورتي كه اين موضوعي حقوقي است. 
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      مهر: 115 نماينده مجلس شوراي اسلامي در نامه اي به رئيس قوه 
قضائيه خواستار برگزاري علني محاكمه رئيس سازمان خصوصي سازي 

و انتشار اخبار مربوط به آن شدند. 
      ايرنا: محمدرضا عارف، رئيس فراكس��يون اميد مجلس ش��وراي 
اس��لامي گفت: در حال حاضر و با توجه به تجربه س��ال 9۴ ش��وراي 
سياست گذاري اصلاح طلبان جمع بندي اش اين است كه در انتخابات 

مجلس آينده ائتلاف نكنيم و ليست اصلاح طلبانه ارائه كنيم. 
      فارس: مهدي فضائلي، تحليلگر مس��ائل سياس��ي: بدون ش��ك، 
عملكرد دولت آقاي روحاني به پاي جريان اصلاحات نوش��ته ش��ده و 
خواهد شد و از كارنامه آنان هم پاك نخواهد شد، جريان اصلاح طلبي 
نمي تواند از مسئوليت به روي كارآوردن اين دولت، شانه خالي كند. 

تقاضاي تماس تلفني دونالد ترامپ از مقامات جمهوري اسلامي 
ايران و دادن شماره تلفن به سفارت سوئيس در ايران به عنوان 
حافظ منافع امريكا، اگرچه دستمايه طنز كاربران ايراني در فضاي 
مجازي شده و دولت و مجلس با هرگونه مذاكره با رئيس جمهور 
امريكا مخالفند، اما هستند معدود اصلاح طلبانی كه همواره از 
ضرورت گفت وگو با ترامپ س�خن به ميان مي آورند. آن هم از 
جانب اصلاح طلبانی كه تا ديروز ترام�پ را برهم زننده برجام 
مي دانس�تند كه فرصت هرگونه تعامل را با جمهوري اسلامي 
ايران از بين برده است. اما چه دگرديسي در رفتار و گفتار آنها 
نسبت به ترامپ افتاده، سؤالی است كه آنها بايد پاسخ بدهند. 
شنبه شب جمعي از فعالان سياسي اصولگرا و اصلاح طلب ميهمان 
افطاري رئيس جمهور بودند و در حاشيه اين افطاري، راجع به مسائل 
گوناگون كشور بحث و تبادل نظر صورت گرفت. در اين ديدار دو نفر 
از اصلاح طلبان از رئيس جمهور تقاضای تماس با ترامپ را  داشتند 
و معتقد بودند »تقاضاي زنگ زدن ترامپ را نبايد بي پاسخ گذاشت« 
موضوعي كه با پاسخ قاطع رئيس جمهور مواجه شد كه »الان اصلًا 

زمان مذاكره نيست.« 
   روايت بادامچيان

در همين زمينه اسدالله بادامچيان، دبيركل حزب مؤتلفه با بيان اينكه 
نظرات متفاوتي مطرح شد و رئيس جمهور هم به نكات حضار پاسخ 
داد اظهار داشت: »آقاي روحاني درباره مذاكره گفت كه الان اصلًا 

زمان مذاكره نيست. افرادي هم كه بحث مذاكره را مطرح كردند يكي 
دو نفر بيشتر نبودند. بقيه هم تذكر مي دادند كه چه نيازي به مذاكره 

داريم.  البته نه به صورت مواجهه؛ بلكه اظهار نظر.« 
بادامچيان گفت: »اين بحث صرفاً  از سوي دو نفر از اعضا مطرح شد 
كه يك نفر از آنه��ا اصلًا از ابتدا چنين نگرش��ي دارد. برخي از اينها 
ليبرال هايي هس��تند كه از اول انقلاب به دنبال س��ازش با امريكا 
هس��تند. من به يكي از آنها گفتم چهل سال اس��ت مردم و امامت 
مي گويند امريكا هيچ غلطي نمي تواند بكند. زماني كه امريكا در اوج 
قلدري بود ما مذاكره نكرديم و پيروز هم شديم و الان كه 22تريليون 

دلار بدهي دارد چه قدرتي دارد؟«
   روايت محبيان

دكتر امير محبيان، فعال سياس��ي اصولگرا هم با اش��اره به ديدار 
فعالان سياسي با رئيس جمهور گفت: »برخي جريانات و گروه هاي 
اصلاح طلب در جلسه گفتند كه تقاضاي زنگ زدن ترامپ را نبايد 
بي پاسخ گذاش��ت كه البته اين حرف مورد استقبال قرار نگرفت و 
رئيس جمهور با صراحت تأكيد كرد كه به هيچ وجه در اين شرايط با 
مذاكره موافق نيستم. برخي از حضّار هم در رابطه با مسائل بين المللي 
نكاتي را مطرح كردند؛ عده اي بر مقاومت و برخي هم بر سياست هاي 
ديگر تأكيد داشتند. برخي افراد نيز دغدغه هاي شخصي را مطرح 
مي كردند. برخي جريانات و گروه هاي اصلاح طلب در جلسه گفتند 
كه تقاضاي زنگ زدن ترامپ را نبايد بي پاسخ گذاشت كه البته اين 

حرف مورد استقبال قرار نگرفت و رئيس جمهور با صراحت تأكيد 
كرد كه به هيچ وجه در اين شرايط با مذاكره موافق نيستم.«

   نايب رئيس مجلس چه گفت
علي مطهري ناي��ب رئيس مجلس نيز روز گذش��ته در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت در خصوص پيش��نهاد مذاكره ترامپ، گفت: 
»اكنون وقت مناسبي براي مذاكره نيست، در گذشته نيز پيشنهاد 
مذاكره داش��ته اند اما اكنون وقت خوبي براي مذاك��ره بين ايران و 

امريكا نيست.«
مطهري در خصوص ش��ماره تلفن دادن ترامپ ب��ه ايرانيان، ادامه 
داد: »اين موضوع نش��ان مي دهد كه مقاومت مردم و تدابيري كه 
جمهوري اس��لامي ايران به كار برده، مؤثر واقع مي شود، حرف دل 

ترامپ مذاكره و معامله است.«
نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه ترامپ 
به دنبال يك معامله بزرگ با ايران اس��ت كه از اي��ن برگ برنده در 
انتخابات آينده رياست جمهوري امريكا استفاده كند، گفت: »شرايط 
نشان مي دهد كه امريكايی ها در پشت صحنه به دنبال جنگ نيستند 
و مي خواهند به نح��وي ايران را پاي ميز مذاك��ره بياورند؛ زيرا اين 
موضوع را براي خودش��ان يك پيروزي بزرگ مي دانند.  ما بايد به 
هوش باشيم و اگر زماني تصميم به مذاكره داشته باشيم بايد شرايط 
به گونه اي باشد كه حمل بر ضعف و ذلت نباشد، اكنون زمان مناسبي 

براي مذاكره نيست.«

دولت و مجلس: مذاکره به هیچ وجه
      رویکرد
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